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Önsöz 

Ülkemizde 8.5 milyon engelli yaşamaktadır. Toplam nüfusun önemli bir bölümünü oluşturan bu 

kesime yönelik hak gaspları da giderek artmaktadır. Eğitimin ve sağlığın ticarileştirilmesi/metalaşması, 

çalışma yaşamında katmerli güvencesizlik, sermayenin kent politikalarının yarattığı engeller ve 

yıkımlar nedeniyle, birçok hak mücadelesi alanında engellilerin de özne olarak var oluşu giderek 

önem kazanmaktadır. Her ay yayınlayacağız Engelli Hakları İzleme Raporu”nun bu alanda gerçekleşen 

saldırıların ve direnişlerin düzenli olarak görülmesini sağlayacağına inanıyoruz. 

Geçtiğimiz Kasım ayında AKP’li belediyelerin insan değil rant odaklı çalışmaları sonucunda engellilerin 

ulaşım hakkında ihlaller yaşanmıştır. Ankara Keçiören de tekerlekli sandalyesiyle yüksek kaldırıma 

çıkamayan Nevzat Özyavuzer yoldan gitmek zorunda kalmış ve belediyenin çöp arabasını çarpması 

sonucu hayatını kaybetmiştir. Olaydan kısa bir sonra Büyükşehir Belediyesinin ‘En Yaşanabilir Kentler’ 

! Ödüllerini alması ise düşündürücüdür.  

Önemli bir diğer konu ise her fırsatta engellilere ne kadar önem verdiğini, maddi destek sağlandığını 

söyleyen AKP’nin bu alanda da ciddi sıkıntılara sebep olduğu görülüyor. Evde bakım/maaşa başvuran 

birçok engelli maaşlarının bağlanmadığını belirtiyor. 

Eğitim alanında 4+4+4 eğitim sistemiyle 23 yaşından sonra Halk Eğitim merkezlerine yönlendirilen 

engellilerin eğitim hakkı engelleniyor.  Ücretsiz servis hakkından yararlanamayan engelliler 

eğitimlerine devam edemiyor. 

Her ay yayınlamayı hedeflediğimiz bu raporu eksiklikleriyle birlikte 3 Aralık Dünya Engelliler Gününde 

kamuoyuyla paylaşıyoruz.  

Her geçen gün katkı verenlerin ve emeği geçenlerin artacağı umuduyla başladığımız bu raporun 

engelli hakları mücadelesinde mütevazi bir adım, küçükte olsa bir ışık olması dileğiyle…. 
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Engelli Hakları İzleme Raporu Kasım 2012 

Ordu’da Engelliler Seslendi. "Yürüyemiyoruz Da"-  3 Kasım 2012 

Ordu'da engelliler, Dünya Yürüyüş Günü'nde  yapılan "Az Yürü Daaa" sloganlı yürüyüşe karşı 

"Yürüyemiyoruz da" isimli yürüyüş düzenleyerek karşılaştıkları engellere dikkat çektiler.Ordu 

Engelliler Platformu ve Yerel Eşitlik Platformu tarafından "Yürüyemiyoruz da" başlıklı bir yürüyüş 

düzenlendi. Çok sayıda engellinin katıldığı yürüyüşe vatandaşlar büyük ilgi gösterdi. Atatürk 

Parkı'ndan çıkan engelliler yürüyüşlerini Ordu Tahıl Pazarı'nda sonlandırırken, buraya gelene kadar 

yolda birçok engele takıldılar. Karadeniz Sahil Yolu'ndan karşıya geçişte engelliler zorlanırken, burada 

yol bir süre trafik kapatıldı.Ordu Engelliler Platformu Başkanı Kadir Kurt, "Bize işkence çektiriyorlar" 

diyerek tepkisini dile getirdi. Kurt şöyle konuştu: "Yürümek sağlıklı, gayet güzel. Bisiklette kullanmak 

şehir içerisinde çok iyi. Ama biz bu şehirde yürüyemiyoruz. Yardımsız yürüme şansımız yok. Biz suç 

işliyoruz trafikte gidiyoruz. Kara yolunu kullanıyoruz. Kaldırımları kullanamıyoruz. Biz de 

'yürüyemiyoruz da' diyerek yola çıkıyoruz. Artık bu parklar düzenlensin. Buralara gitme şansımız yok. 

Vatandaş engelli rampasının önüne araç park ediyor. Tek olsam orada kalıyorum. Birilerinden yardım 

istiyorum. Yardım ediyorlar tamam ama siz bir kaldırımın başında birinden yardım istemenin ne 

olduğunu bilmiyorsunuz? Artık işkence çekiyoruz."Engelli annesi Semra Şahin ise çocuğunu 

gezdirmeye çıkaramadığını vurguladı. Anne Şahin, "Ben geçen gün çocuğumu çıkartıp gezdirmek 

istedim. Ama tekerlekli sandalye kaldırım taşlarına takılıyor. Rahat gidemedim. Ana yola çıkmak 

zorunda kalıyoruz. Yolda bize araçlarda yol vermiyor. Onlar bizi beklemesi gerekirken, biz onları 

bekliyoruz" şeklinde konuştu.   

Askerde Yaralanıp Yüzde 37 Engelli Oldu - 7 Kasım 2012  

1998 yılında Diyarbakır'a bağlı Kocaköy İlçe Jandarma Komutanlığı'nda askerliğini yaparken,  Bingöl 

yolu üzerinde askeri aracın devrilmesi sonucu üç arkadaşıyla beraber çeşitli yerlerinden yaralanan 

Kadir Kunaç 14 yıldır gazilik mücadelesi veriyor. Kazada yaralanan diğer arkadaşları gazi olmasına 

rağmen Kunaç'a gittiği üç sivil hastane yüzde 20, 37 ve 28 oranlarında engelli raporu verdi. Askeri 

hastane ise bunları kabul etmeyince gazi olamadı.Kunaç, yaklaşık iki hafta Diyarbakır Asker 

Hastanesi'nde tedavi gördükten sonra hava değişimi için memleketi Denizli'ye gönderildi. Denizli 

Asker Hastanesi'nde de bir müddet tedavi gören Kunaç. daha sonra İzmir'e sevk edildi. Bir süre sonra 

Diyarbakır'daki birliğine dönen Kunaç'a, "Askerliğe elverişli" raporu verildi ancak görev yaptırılmadı ve 

zamanını koltuk değnekleriyle geçirdi. Ardından da bir miktar tazminatla birlikte tezkeresi verilerek 

memleketine gönderildi.Kazadan sonra kalıcı yaralardan dolayı sivil hayatta istediği işlerde 

çalışamayan Kunaç Jandarma Genel Komutanlığı, Mehmetçik Vakfı ve Millî Savunma Bakanlığı'na yazı 

yazarak tedavisinin yapılmasını istedi. Her defasında, "En yakın askeri hastane olan Denizli Asker 

Hastanesi'ne sevk" yazısı aldı. Nihayet 14 sene sonra, "Arızası askerlik nedeni ve tesiriyle meydana 

gelmiştir" diye rapor verildi. Kunaç, "Ancak bu hastanede fizik tedavi, kardiyovasküler sistemimde 

problemim olduğuna dair detaylı bir rapor vermedi." diyerek ilgisizlikten yakındı. Engelli raporu alarak 

gazi olmak isteyen Kadir Kunaç, bu sefer Denizli Devlet Hastanesi'ne başvurdu. 2011 Kasım ayında 

yüzde 20 engel oranıyla "kalp ve damar derin venöz yetmezlik" teşhisi koyuldu. İtiraz üzerine, 

Servergazi Devlet Hastanesi'nden yüzde 41 engelli rapor alan Kunaç'ın engel oranı yüzde 37'ye 
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düşürüldü. İki hastanenin raporları arasında fark olduğu için hakem olarak tayin edilen İzmir Kâtip 

Çelebi Üniversitesi Atatürk Eğitim ve Araştırma Hastanesi'ne sevk edilen Kunaç'a, buradan yüzde 27 

engelli raporu verildi.Kazada beraber yaralandığı arkadaşlarının Konya Asker Hastanesi'nden verilen 

raporlarla gazi olduğunu vurgulayan Kunaç, "Askerlikten döneli 12 sene oluyor. Sağlık sorunum beni 

hayatımdan bezdirdi. 15 senedir dört saat uykum yok. Her gün saat 04.00'te ayaktayım. Doktor, hiçbir 

tetkik yapmadan, 'Uykunu alıyorsun, onun için 4 saat uyku sana yetiyor.' diye teşhis koyuyor. Ben 

askere gittiğimde 58 kiloydum. Şu anda tedavi sürecinde kullandığım ilaçlardan dolayı 125 kiloyum. 

Üç beş sene sonrasını düşünmek istemiyorum. Yaralandığım ilk zamanlar bana, 'Mahkemeye verelim' 

demişlerdi ancak o dönem şehit olan arkadaşlarımın anısına saygısızlık yapmayayım, devlet bizi 

sahipsiz bırakmaz diye kabul etmedim. Kimse arayıp sormadı bile. Toplam çalışma günüm bin 800.  

Askerden boynu bükük döndüm. Bu kadar yıldır onun bunun ihsanıyla hayatımı idame ettirmekten 

bıktım. Her ay kredi kartından kredi kartına borç aktarmaktan yoruldum. Özlük haklarım, tam 

teşekkülü bir hastane tarafından incelenip bana geri verilmelidir." şeklinde konuştu.  

Maç İzlemeye Gelen Engelliler Engellendi- 8 Kasım 2012 

 Aydın Adnan Menderes Stadyumu'nda oynan Spor Toto 3.Lig 2. Grupta mücadele eden Aydınspor 

1923-Bursa Nilüferspor maçını izlemeye gelen engelli vatandaşlar stadda bulunan özel güvenlik 

personeli tarafından tel örgülerinin arkasına alındı. Türkiye Futbol Federasyonu tarafından 

görevlendirilen gözlemcilerin isteği üzerine bu uygulamayı yaptıklarını ifade eden güvenlik 

görevlilerine engelli vatandaşlar tepki gösterdi. Önceki haftalarda oynanan müsabakaları saha 

içerisinde uygun yerlerden izleyen engelli vatandaşlar bu hafta uygulanan bu uygulamaya anlam 

veremezken, maçı izlemeye gelen Aydın Engelliler Spor Kulübü oyuncusu Hüseyin Alkan, 

Spormatik.net Haber Korrdinatörü Murat Uçkaç'a yaptıkları açıklamada "Bizleri burada getiren 

Aydınspor 1923 sevgisidir. Buraya geldiğimizde saha içerisinde güneş, yağmur dinlemeden uygun 

yerlerden maçı izliyoruz. Bizi güvenlik nedeniyle tel örgülerin arkasına aldıklarını söylediler. Fakat 

orası bizim için daha tehlikeli. Taraftarlar arasında bir tartışma olduğunda biz nasıl ve nereye 

kaçacağız. Ezilme tehlikemiz var. Buraya gelen bazı engelli arkadaşlarımız ben dahil olmak üzere Aydın 

Engelliler Spor Kulübü oyunularıdır. Bizler sporu çok seviyoruz ve takımızdan da ayrı kalmak 

istemiyoruz. Yetkililerden bu yer sorunumuza çare bulmalarını istiyoruz" diye konuştu.  

Ömer Dinçer’e Soruldu “Engelliler eve mi kapatılıyor?”- 8 Kasım 2012 

CHP İzmir Milletvekili Prof. Dr. Hülya Güven, ücretsiz servis hizmeti verilmediği için, ödeme güçlüğü 

çeken ailelerin engelli çocuklarını okullara gönderemediklerini ve okulların fiziki koşullarının da 

engellilere uygun olmadığını belirterek Bakan Ömer Dinçer'in yanıtlaması istemiyle soru önergesi 

verdi. Güven, “Engellilerin eğitim almaya erişimlerini engellemekteki amaç onları evlerine kapatmak 

mıdır?” diye sordu.Bir çok ailenin bu zorluklar nedeniyle engelli çocuğunu okula gönderemediğini 

belirten Güven, “Basından öğrendiğimize göre engelli öğrencilerin özelikle okulların fiziki koşulları ve 

okullara erişebilirlikleri nedeniyle 'eğitim alma haklarında' 'engel'ler oluştuğu görülmektedir. 

Okulların fiziksel koşullarında düzenlemeler olmadığı, birçok ailenin engelli çocuklarının servis 

bedelini de ödemekte güçlük çektikleri için okula gönderemedikleri görülmektedir.” dedi.Prof. Dr. 

Güven, hazırladığı önergede İzmir'de okula giden engelli öğrencilerin mevcut durumları ile taşıma 

sistemindeki aksaklık ve yolsuzluk duyumlarına değindi. Güven soru olarak şunları yöneltti: “İzmir’de 

ilköğretim okulu ve liselerde okuyan engelli öğrenciler bulunmakta mıdır? Engelli sayısı ve engelli 

türleri nedir? İlköğretim okulları ve liselerde engelli öğrencilerin kullanacağı şekilde düzenlemeler 
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yapılmış mıdır? Yapılmışsa nelerdir? İzmir’deki engelli öğrencilerin gerek ilköğretim okulları ve liseleri 

ve gerekse özel eğitime ihtiyaç duyan öğrencilerin okullara erişimi nasıl sağlanmaktadır? Ülkemizde 

tüm illerde engelli öğrenciler için oluşturulan Ücretsiz Taşıma Projesinin, 2012-2013 yılı ve sonraki 

öğretim dönemlerinde de devamı sağlanacak mıdır? Ücretsiz Taşıma Projesi kapsamında İstanbul’da 

engelli öğrencileri okullarına götürme (taşımalı eğitim) ihalesini alan taşıma firmalarının, bu çocukları 

taşımadıkları ancak devletten para aldıkları belirtilmektedir. Aynı zamanda da veliler taşıtların uygun 

olmadığını belirtmişlerdir. Taşıma firmaları denetlenmemekte midir? Okullar denetim konusunda 

duyarsız mı kalmışlardır?”  

İş güvencesi yok, engelli aylığı alan artıyor- 11 Kasım 2012 

Özürlü, yaşlı ve bakıma muhtaç aylığı alan yurttaş sayısı 1 milyon 232 bin 972 kişiye ulaştı.Aile ve 

Sosyal Politikalar Bakanlığı, sosyal yardımlara ilişkin ilk çalışmasını tamamladı. Bugüne kadar yardım 

alanları kategorize eden bakanlık, çalışabilir durumda olduğu halde sosyal yardıma başvuranları 

belirledi. Bakanlığın çalışması Türkiye'deki iş güvencesi eksikliğini de ortaya koydu: 

- İş güvenliği olmadığı için hastalanan ve meslekte para kazanma gücünü yitirenlere 526 lira ile 676 

lira arasında aylık bağlanıyor. Bu yardımdan en çok Slikozis hastaları yararlanıyor. Bu sene 197 kişi bu 

kapsamda aylık almaya hak kazandı. 

- 65 yaş üstü olanlardan yaşlı aylığı alanların sayısı ise 682 bin 724 kişiye ulaştı. Bu kapsamdaki kişilere 

aylık 121 lira ödeniyor. 

- Vücudundaki yüzde 40-69 özürlülülük oranı nedeniyle engelli aylığı alan 293 bin 991 kişiye 243 lira 

aylık bağlanıyor. Vücudundaki yüzde 70 özürlülük oranı nedeniyle 196 bin 555 kişiye ayda 365 lira 

ödeniyor. 

- 18 yaşın altındaki özürlü çocuklarına bakmak zorunda kalan ailelere de aylık 243 lira ödeme 

yapılıyor. Bu aylıktan 58 bin 505 aile yararlanıyor. 

AKP’nin Kar Odaklı Kent Politikaları Ölüme Sebep Verdi- 12 Kasım 2012  

Ankara'nın Keçiören İlçesi Etlik semtinde oturan Nevzat Özyavuzer (28), arkadaşlarından ayrıldıktan 

sonra, akülü aracıyla, Keçiören General Dr. Tevfik Sağlam Caddesi üzerinden  Süleyman Hacı 

Abdullahoğlu Yürüyüş Yolu üzerinde bulunan evine dönmeye çalıştı.Özel akülü aracıyla yüksek olan 

kaldırıma çıkamayan Özyavuzer, yol kenarında da araçların park etmesi yüzünden yoldan gidiyordu. 

Ancak bu sırada, Ramazan E.’nin kullandığı Keçiören Belediyesi’ne ait çöp kamyonu, Özyavuzer’e 

çarptı ve altına alarak sürüklemeye başladı. Özyavuzer olay yerinde hayatını kaybederken, çöp 

kamyonu sürücüsü Ramazan E. de gözaltına alındı.Kardeşinin ölümüyle yıkılan abla Selma Uyanık, “O 

benim göz bebeğimdi. Elimde büyüdü, canı yanmasın, bir tarafı kırılmasın diye el bebek gül bebek 

baktım ona” diye gözyaşı döktü. Kardeşinin göz göre göre öldüğünü savunan abla Uyanık, şöyle isyan 

etti: “Engelli yolu olsaydı ölmeyecekti. Kardeşim kaldırıma çıkabilseydi, kaldırımda akülü aracını 

kullanabilseydi bu kaza olmayacaktı. Sorumlulardan bunun hesabını soracağım. Keçiören 

Belediyesi’nden de şikâyetçi olacağım, hukuki bütün haklarımı sonuna kadar kullanacağım.”Türkiye 

Sakatlar Konfederasyonu Başkanı Yusuf Çelebi, 5378 sayılı Özürlüler Yasası’nın 2005’te çıktığını, yerel 

yönetimler ile kamu kurumlarına, hizmetlerini ve binalarını engellilere uygun hale getirmeleri için 7 yıl 

süre verildiğini anımsattı. Çelebi, “Ancak 7 yıl hiçbir şey yapılmadı. Özürlülerimiz yine evlerine 

mahkûm edildi. Şimdi bu süre 3 yıl daha uzatıldı. Cezalar gelmesinden korktular” dedi. Engelli Nevzat 
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Özyavuzer’in ölümüne ilişkin olarak da Çelebi, “Bu engellilerin yaşadığı ne ilk ne de son ölümdür. 

Şehirler böyle oldukça ya evlere mahkum olacağız ya da böyle talihsiz olaylar yaşayacağız” dedi. 

Bürokrasi Yüzünden Engelli Vatandaşa  Maaşı Bağlanmıyor- 13 Kasım 2012  

Osmaniye’nin Kadirli ilçesinde, iki kamu kurumu arasında yaşanan ilginç bürokrasi nedeniyle, engelli 

vatandaşın kanuni hakkı olan maaşı bir türlü bağlanmıyor. Kadirli'nin Bağ Mahallesi'nde ikamet eden 

Hasan Tamer, otistik oğlu Mustafa Çağrı'ya engelli maaşı bağlatabilmek için yoğun bir şekilde gayret 

göstermesine rağmen bürokrasiyi aşamadığını söyledi. Hasan Tamer, " Gerekli tüm belgeleri 

hazırlayarak Ankara'ya gönderdim. 'Biz niye maaş bağlanmıyor' diye düşünürken, muhtaçlık 

belgesinin eksik olduğunu öğrendik. Daha önce ilçedeki Sosyal Yardımlaşma ve Dayanışma Vakfı'ndan 

ilgili evrakın Ankara'ya gönderileceği bize söylendi. Ama hala gönderilmemiş. Meğer bu belgeyi 2011 

yılında Mal Müdürlüğü düzenliyormuş. Vakıf şimdi topu Mal Müdürlüğü'ne atıyor. Kim verecekse 

versin. Ben iki kurum arasında mekik dokumaktan yoruldum. Çocuğumun hakkı olan engelli maaşını 

devletin iki kurumu arasındaki bürokrasi nedeniyle alamıyorum." dedi.  

Taksim Engelliler Kapatıldı-13 Kasım 2012  

Yayalaştırma çalışması için Taksim Meydanı'na çıkan engelli asansörü süresiz olarak kapatıldı. Twitter 

sesini duyurma çalışan Simto Alev ile yapılan röportaj Taksim yıkım projesinin bir yüzünü daha açığa 

çıkartıyor.Radikal Gazetesi Muhabiri Elif İnce’nin röportajı şöyle: 

Simto Alev, “Buz pisti bile düşünülüyor ama engelliler söz konusu olunca sorumluluklar unutuluyor” 

diyor. Taksim ‘yayalaştırma’ projesi süresince meydana çıkan engelli asansörünün kapatıldığını Simto 

Alev’in Twitter ’dan attığı “8 ay evimde mi oturayım?” mesajından öğrenince durumu birlikte teftiş 

etmek için yola koyulduk. Alev, 28 yaşında bir arayüz/web geliştiricisi, aynı zamanda engelli hakları 

üzerine mücadele eden bir aktivist. İlkokul 2. sınıfta geçirdiği bir kazadan beri tekerlekli sandalye 

kullanıyor. 

16:48: Simto Alev ve kardeşi Nur’la evlerinin yakınındaki Şişli metrosunda buluşuyoruz. Yolculuk 

öncesinde Ulaşım AŞ’yi aradığımızda yetklili “PTT önüne çıkan engelli asansörü çalışma süresince 

kapalı, Gezi Parkı’ndaki çıkışı kullanın” diyor. “Peki Gezi Parkı’ndan meydana nasıl çıkacağız, her yer 

kapalı” deyince de “Görevli arkadaşlar yardım eder” cevabını alıyoruz. 

17:00: Taksim durağında iniyoruz. 

17: 02: İlk asansöre önümüze doluşan insanlardan dolayı giremiyoruz. Simto, “Hep başıma geliyor. 

Neredeyse hiçbir zaman yol veren yok” diyor. 

17:08: Simto’nun her zaman Taksim’e çıkmak için kullandığı asansör ‘yayalaştırma çalışmaları’ 

nedeniyle kapalı. Sürekli bozulan asansörlere ‘engelli engelli asansörü’ adını takmış. 

17:17: Gezi Parkı çıkışına ulaşmak için iki ayrı asansöre biniyoruz. Simto, asansördeki kat butonu çok 

yüksekte olduğu için sandalyesinden erişemiyor. Gezi Parkı’na çıkıyoruz. 

17:20: Cumhuriyet Caddesi’ne çıkış barikatlarla kapalı. 

17:25: Yayalar için ‘ayrılan’ geçiş yoluna kaldırım çok yüksek olduğu için tekerlekli sandalyeyle 

giremiyoruz. Esnaf Talimhane’den meydana ulaşabileceğimizi söylüyor. Simto, arnavutkaldırımları 
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sandalyesini çok sarstığı için oldukça rahatsız. Ortalamadan daha küçük olduğunu söylediği sandalyesi 

kaldırımdaki bariyerlerle kafelerin balkonlarının arasına zar zor sığıyor, sarmaşıklar sandalyesine 

takılıyor. Bir servis aracı Simto’ya çarpmasına ramak kala frene basıyor. 

17:34: Talimhane çıkışındayız ama Tarlabaşı tarafı kapalı. Yayalar emniyet şeridinin üzerinden atlıyor. 

Biz ise daha önce giremediğimiz barikatlanmış yaya yoluna girerek tekrardan Gezi Parkı’na doğru 

dönüşe geçiyoruz. Simto’nun sabrı taşmak üzere, “Tekerlekli sandalyem şarjlı, bu kadar yol 

gidemeyebiliriz” diyor. 

17:47: Görevlilerden bizi kapalı caddeye almalarını istiyoruz fakat “Buradan da çıkış yok,diğer taraftan 

dolanın” cevabını alıyoruz. Bir yetkili aradığımızı söyleyince “Burada kimse yok” diyorlar. 

17:52: Gezi Parkı’ndaki kırık kaldırımlarla mücadele başlıyor. Bazen Simto’nun kardeşi Nur, bazen de 

tanımadığımız insanlardan yardım alarak parkta güç bela ilerliyoruz. Araçlardan dolayı AKM 

tarafından dolanmak zorunda kalıyoruz. 

17:58: Simto sandalyesiyle kaldırıma çıkamadığı için cadde trafiğinin arasından ilerliyor. “Çoğunlukla 

araç yolundan gitmek zorundayım, kaldırımlarda rampa olmuyor veya önüne araçlar park ediyor” 

diyor. 

18:00: 61 dakika sonra meydandayız. Simto mücadeleyi şöyle özetliyor: “İstiklal tek başıma çıkmayı 

göze alabildiğim nadir yerlerden. Fakat şu anki haliyle burada da tek başıma seyahat etmem imkânsız. 

Pratikte bana koyulmuş bir yasak. Sadece ben değil, yaşlılara, puset kullananlara... Oysa toplu taşıma 

vatandaş olarak hakkımız. N’apalım, artık biz de buz pistinde kayarız!” 

Engellilere altgeçit de yok 

“Eğer Taksim Kışlası hâlâ yerinde olsaydı, onarılmadığı için bir savaş verebilirdim. Ancak yıkılmış ve 

yerine ağaçlarla dolu Gezi Parkı yapılmışken projeye anlam veremiyorum. Bazıları ‘Kim gidiyordu o 

parka?’ diyor. Kimse gitmiyorduysa bu yönetim eksikliğidir. Tarlabaşı yıkıldı, halkı boşaltıldı. 

Sokaklarda masalar kaldırıldı, İstiklal’in göbeğine Demirören AVM dikildi, Emek Sineması yıkılıyor. Bu 

dönüşüm sürecinde, o kocaman meydan içinde ne barındıracak merak ediyorum. Sadece anlamsız, 

taş parke döşeli boş bir alan olmasından endişe ediyorum.” Altgeçit konusunda ise aklında soru 

işaretleri var: “Bildiğim engelli erişimi olan bir altgeçit yok.” 

Asansörler her hafta bozuluyor 

“Bu sadece bugüne özel bir sorun değil. Şişli, Şişhane, Levent duraklarındaki asansörler abartısız her 

hafta bozuluyor. Oysa aktif olarak kullanabildiğim tek toplu taşıma aracı metro. Hiç metrobüs 

kullanmadım çünkü engelli erişimi için tasarlanmamışlar. Engelli erişimi olan otobüs de çok az, en az 5 

otobüs geçmesini beklemek gerekiyor. Bazı rotalarda ise hiç yok. Denk geldiğinde şoförler kaldırıma 

yanaşmıyor ve rampayı kullanamıyoruz. İşim Kadıköy’de, aynı firmada 2 yıldır çalışıyorum ancak işe 

bir kere bile gidemedim. Evden çalışıyorum. Sadece ulaşım değil sinema, tiyatro, sergi, konser yok.” 

Engelli Maaşı Kesilince….- 17 Kasım 2012 

Osmaniye’nin Kadirli ilçesinde eşini kaybettikten sonra engelli oğluyla yalnız kalan Akseret Göğüs, 

oğluna verilen engelli maaşının da kesilmesiyle gelirlerinin kalmadığını söyledi. Yardıma ihtiyacı 

olduğunu ifade eden kadın yetkililerden yardım istiyor. Şehit Mustafa Yağız Mahallesi'nde ikamet 
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eden, eşi Ali Rıza Göğüs’ün 6 ay önce vefat etmesinden sonra, işitme engelli oğlu Kerem Göğüs’ün 

maaşının da kesildiğini anlattı. Göğüs, "Eşim 6 ay önce kalp krizinden vefat etti. 3 yıldır oğlumun 

engelli maaşını eşim alıyordu. Kendisi öldükten sonra maaşı da kestiler. Yeniden bağlanması için 

müracaat ettim fakat aradan 6 ay geçmesine rağmen hala bana maaş bağlanmadı. Kış geldi, işsizim, 

maddi durumum iyi değil. Evimde odun yok. Komşuların yardımıyla geçiniyorum.”dedi.  

Akülü Araba Kullanan Engellilerden "ucuz Elektrik" Talebi-  21 Kasım 2012  

Manisa Bedensel Engelliler Derneği Başkanı Yasemin Yıldız, akülü araba kullanan engellilerin elektrik 

faturalarının kabarık olduğunu belirterek bu konuda "indirim" istediklerini belirtti.Yıldız,  Manisa'da 

derneklerine kayıtlı akülü araç kullanan 200'ün üzerinde, Türkiye genelinde ise binlerce engellinin 

bulunduğunu anlattı.Akülü araba kullanan engellilerin yedek bataryalarıyla birlikte günde en az 8 saat 

elektrik tükettiğini ifade eden Yıldız, şöyle konuştu:"Arabalarımızı 4 saat şarj etmemize karşın en fazla 

40 dakika yol alabiliyoruz. Akümüz zayıf ise ne kadar şarj etsek de 15-20 dakika yol gidebiliyoruz. 

Yanımıza yedek aküler alıyoruz. Şarjımızın bittiği yerde kalıyoruz. Her gün yedek bataryasıyla birlikte 

yaptığımız şarjlar ayda faturamıza 80-90 lira olarak yansıyor. Akülü araç kullanan engellilerin elektrik 

ücretlerine indirim yapılmasını istiyoruz." 

Engelli Öğrencileri Taşıyan Servisler Para İstedi, Veliler İsyan Etti- 22 Kasım 2012  

Ankara’da normal ve engelli öğrencilerin eğitim gördüğü bir ilköğretim okuluna ulaşmak için 

kullanılan servislerde özürlü çocuklarının yanlarında refakatçi olarak seyahat eden aile bireylerinden 

ek ücret istenmesi ve servis araçlarının özürlü çocuklarını taşıyacak donanıma sahip olmaması velileri 

isyan ettirdi.MEV Gökkuşağı Eçem İlköğretim Okulu'nda 350’si normal, 153'ü özürlü olmak üzere 

toplam 503 öğrenci eğitim görüyor. Okulda eğitim gören 153 özürlü öğrencinin okula ulaşımını veliler 

ya kendi özel araçlarıyla veya servis araçlarıyla sağlıyor. Servis araçlarıyla ulaşımı sağlayan veliler ise 

özürlü çocuklarının yanında seyahat etmek zorunda kaldıkları için servisçilerin kendilerinden 400-450 

lira ücret istediklerini söyledi. Ayrıca özürlü çocuklar için tahsis edilen araçların donanımlarının 

olmaması ve araçta seyahat etmesi gereken hosteslerin bulunmamasına da veliler tepki 

gösterdi.Okulda iki tane çocuğunun okuduğunu ifade eden Nedim Öcal, bu çocukların ulaşımını 

servisle sağladığını söyledi. Çocukların ulaşım masrafının devlet tarafından sağlandığını, ancak 

refakatçi olarak servise binen velilerden ek bir para istendiğini ifade etti. Kendisinin ve birçok velinin 

bu parayı karşılayacak durumunun olmadığını kaydetti. İşin sadece para meselesi olmadığını, 

çocuklarını götüren serviste herhangi bir donanımın olmadığını, araçta özürlü çocuklar için asansör 

olması gerekirken çocuklarını kendi elleriyle araçlara bindirdiklerini anlattı. Araçlarda hostes 

bulunmaması dolayısıyla kendilerinin araçlarda seyahat ederek çocuklarına sahip çıktıklarını kaydetti. 

Bu durumla ilgili olarak bütün mercilere başvurduklarını aktaran Öcal, hiçbir kurumdan bir sonuç 

alamadıklarının altını çizdi.Velilerden Elif Yeşilyurt da servis parası yüzünden, sabah saatlerinde 

servise bindiği sırada, araçta bulunan görevliler tarafından çocuğunun arabaya oturtularak, kendisinin 

araç dışarısına çıkarıldığını ifade etti. Kendisinin bu parayı vermeye durumunun olmadığını kaydeden 

Yeşilyurt, kendi çocuğunun ilerleyen bir çocuk olduğunu, ilerde güzel yerlerde olabileceğini söyledi. 

Servis parası yüzünden çocuğunu bırakmayacağını anlatan Yeşilyurt, sonuna kadar mücadele 

edeceğini sözlerine ekledi. 
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 Engelli Ulaşım Can Alıyor- 22 Kasım 2012 

 Eskişehir’deki Sarar Basma Fabrikası'nda işçi olarak çalışan işitme engelli 39 yaşındaki Selma Aydın, 

fabrika önündeki hemzemin geçitte trenin çarpması sonucu öldü. Sabah vardiyası için işe giden işitme 

engelli Selma Aydın'a, fabrikanın önündeki bariyerli emzemin geçitte karşıya geçmek isterken 

makinistliğini Zihni Durmaz'ın yaptığı Eskişehir'den Adana'ya giden Toros Ekspresi çarptı. Trenin 

demiryolu kenarına fırlattığı Selma Aydın olay yerinde öldü. 

Engelliler haklarını tartıştı- 25 Kasım 2012  

Halkevleri Engelli Hakları Atölyesi’nin düzenlediği “AKP’nin 10 yılı ve Engelliler” adlı panelde, 

atölyenin 5 yıllık deneyimlerine katkı sağlayacak, engelli mücadelesini büyütecek konular 

tartışıldı.Halkevleri Engelli Hakları Atölyesi’nin düzenlediği panel 25 Kasım günü Mimarlar Odası 

İstanbul Şubesi’nde gerçekleştirildi. Panele Kas Hastalıkları Derneği, Türkiye Sakatlar Derneği ve Altı 

Nokta Körler Derneği destek verdi. Açılış konuşmasını Kas Hastalıkları Derneği Kurucusu Prof. Dr. 

Coşkun Özdemir yaptı. Özdemir konuşmasında Türkiye’de 8.5 milyon engelli olduğunun tahmin 

edildiğini ancak gerçek sayının bunun üzerinde olduğunu belirtti. Coşkun konuşmasının devamında, 

yurtdışında öğrendiği ‘sosyal engelli’ kavramının çok önemli olduğunu ve 8.5 milyon varsayılan sayının 

üzerine milyonlarca da sosyal engellinin eklenmesi gerektiğini söyledi. Coşkun ayrıca, halkın 

bilinçlendirilmesi, eğitilmesi, sağlık bilincine sahip olması gerektiğini söyleyerek, engellilerin topluma 

katılması için, engellilerle birlikte sokağa çıkmak, birlikte sosyalleşmek için birlikte mücadele verilmesi 

gerektiğini sözlerine ekledi. Panel, “Engellilerin Eğitiminde Fiili ve Hukuksal Sorunlar” adlı başlıkta 

Trakya Üniversitesi Öğretim üyesi Yrd. Doç. Dr. Selda Çağlar’ın sunumuyla devam etti. Çağlar 

konuşmasında, 4+4+4 ile engellilerin eğitim hakkının göz ardı edildiğine, engelli öğrencilerin okul 

bulmakta zorlandığına ve her engelli çocuğun özel eğitim kurumlarına gönderilmesi gerektiği 

düşüncesinin yanlış olduğuna ve engelli ile ‘normal’ öğrencinin aynı sınıfta eğitim görmesinin her iki 

taraf açısından da son derece yararlı olduğunun altını çizdi. Çağlar ayrıca, engelli çocukların eğitimi 

için analiz merkezlerinin oluşturulması ve engellilerin çok iyi tanımlanarak eğitiminin devamında 

yönlendirilmesi gerektiğini belirtti.  

”Engelli emeği görünmez kılınıyor”  

Panel, ikinci sunum başlığı olan “Engellilerin İşi ve İstihdamı” ile devam etti. Akdeniz Üniversitesi 

Öğretim üyesi Ar.Gör. Deniz Parlak’ın sunum yaptığı başlıkta Türkiye bağlamında engelli emeğinin 

görünmez kılındığından bahsedildi. Parlak konuşmasında, Türkiye’de engelli oranının yüzde 12.9 

olduğunu, engelli istihdamının yüzde biri bulmadığını, iş kanununda engelli istihdamının kamuda 

yüzde dört, özel sektörde yüzde üç oranında sabitlendiğini ancak işe yerleştirme oranının oldukça 

düşük olduğuna dikkat çekti. İstanbul Tabip Odası Genel Sekreteri Dr. Ali Çerkezoğlu, “Sağlıkta 

Neoliberal Dönüşüm ve Engelliler” konu başlığı altında yaptığı sunumunda sağlıkta yapılan son 

dönüşümle artık cepten harcamaların üçe katlandığına, sosyal güvencenin, engelli raporunun hiçbir 

işe yaramadığına dikkat çekti. Çerkezoğlu konuşmasını, engellilerin kendi sorunlarından doğru sağlık 

hakkı talebini büyütmesi gerektiğini söyleyerek bitirdi. 

Ankara Barosu Üyesi Av. Erhan Akkaya, “Özürlüler Kanunu Nedir, Ne Değildir?” başlığı altında yaptığı 

konuşmada, yasa kapsamında ortalama 50 kanunda özürlü ibaresinin geçtiği ancak sadece ilkeler 

koyulduğunu ve herhangi bir düzenlemenin, uygulamanın mevcut olmadığını vurguladı. Akkaya, 

engellilere sadece maaş ve ücretsiz ulaşım sağlanmasının insanlık onuruna aykırı olduğunu söyledi.  
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”Birlik içinde yol alınacak”  

Panelde yapılan sunumların ardından, “Türkiye’de Son Dönem Engellilere Yönelik Politikalar” başlığı 

ile forum kısmına geçilerek kısa konuşmaların ardından soru-cevap bölümü gerçekleştirildi. 

Konuşmacı olarak katılan, Koç Üniversitesi Öğretim Üyesi Yrd. Doç. Dr. Dikmen Bezmez, Mimar Sinan 

Üniversitesi Öğretim Üyesi Doç. Dr. Sibel Yardımcı, Yrd. Doç. Dr. Yıldırım Şentürk ve Boğaziçi 

Üniversitesi Sosyal Politikalar Forumu'ndan Volkan Yılmaz sunumları tartışmaya açarak soruları 

cevapladı. Akademisyenler bu bölümde, engellilerin çalışma ve istihdamından bahsedilirken hangi 

işlerde ve hangi koşullarda çalışıldığının da tartışılması gerektiğini vurguladı. Ayrıca evde bakım 

maaşının engelliler açısından yararlı olarak karşılandığını ancak devletin yükümlü olması gereken 

bakım hizmetinin aile içine sıkıştırılarak evde bulunan kadının üzerine yıkıldığının altı çizildi. Panele, 

Halkevleri Engelli Hakları Atölyesi’nin 5 yıllık bir deneyimi olmasına rağmen hala öğrenme süreci 

içinde olduğu, bu dönemin de bütün engelli dernekleri ile birlik içinde yol alınarak aşılacağı ve 

mücadelenin daha da büyütüleceği söylenerek son verildi. 

Topbaş Taksim’den sonra Eminönü’nü de Engellilere Kapattı.-26 Kasım 2012 

İstanbul’da engellileri hiçe sayarak yapılan düzenlemelere bir yenisi eklendi. Eminönü tramvay 

durağında bulunan alt geçit kapatıldı.Görme engelli Ata Akbulut bu uygulamanın mağdurlarından 

oldu. Akbulut yaşananları şöyle anlattı. 

“İstanbul Üniversitesi’nin Kadıköy’de bulunan konservatuar biriminde memur olarak çalışmaktayım. 

İkametgâh’ım tramvay hattı mevkiinde bulunduğundan, işyerine gidip gelirken tramvayı 

kullanmaktayım.Tramvaydan vapura aktarım yapmaktayım, aktarım yerim ise Eminönü’dür.Neden 

Eminönü, çünkü Eminönü tramvay durağından altgeçide bir çıkış  yeri bulunmaktadır böylece vapur 

iskelesi tarafına geçerken altgeçidi kullanıyor ve o trafik kalabalığı olan caddeyi kullanmamış 

oluyordum.Ancak bugün de işyerine giderken Eminönü’ne indiğimde, durağın altgeçide açılan 

kısmının kapatılmış olduğunu öğrendim, çıkış yeriyse caddeye verilmiş durumdaydı.Ben görme 

derecesi sıfır olan bir bireyim.  Bir görme engellinin o caddeyi tek başına geçebilmesi nerdeyse 

imkansızdır, cadde bir görme engelli için oldukça risklidir. Çünkü o cadde üstünde hem tramvay yolu 

mevcut, hemde diğer araçların sıklıkla aktığı bir konuma sahiptir. Misal bugün iş dönüşümde tam 20 

dakika bekledim,herhangi birinin çıkıp benimle karşıya yani durağa geçmesi için, 20 dakikalık süre, 

Eminönü’nden evime varma süremin %80ine tekabül eder.”dedi. Akbulut ayrıca “bu durum bizler için  

güvenli bir ulaşımı ortadan kaldırıyor dedi.” Akbulut herkesi büyükşehir belediyesini telefon 

yağmuruna tutmaya davet etti. 

Türkiye Sakatlar Derneği Engelli İstihdamına Dikkat Çekti.- 26 Kasım 2012                                                                                                                 

Türkiye Sakatlar Derneği (TSD) Başkanı Şükrü Boyraz, "Önemli olan engelli vatandaşlar için istihdamın 

arttırılması ve sosyal hayatın içinde kalmalarını sağlayacak alt yapıların oluşturulmasıdır" dedi.Türkiye 

Sakatlar Derneği (TSD) Başkanı Şükrü Boyraz, "Önemli olan engelli vatandaşlar için istihdamın 

arttırılması ve sosyal hayatın içinde kalmalarını sağlayacak alt yapıların oluşturulmasıdır" dedi.Boyraz, 

TSD Suluova şubesini ziyaretinde yaptığı konuşmada, Türkiye İstatistik Kurumu (TÜİK) verilerine göre 

ülkemizde 8 milyon 500 bin engelli olduğunu belirtti.Şehirlerin alt yapıları, mobilyaları, kamu binaları, 

iş sahaları ve toplu taşıma sistemleri ile engelli yurttaşlara göre dizayn edilmediğini vurgulayan 

Boyraz, "Bu yüzden engellilere bakıldığında, ya işe yaramaz, ya sokağa çıkamaz, kaderi bu gibi 

kelimelerle toplum dışına itilmiş durumdadırlar. Dernek olarak biz bu mücadeleyi veriyoruz. Gerçeğin 
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bu olmadığını anlatmaya çalışıyoruz" dedi.Ziyarete, Türkiye Sakatlar Konfederasyonu Genel Sekreteri 

Bilal Kızartıcı ile TSD Başkan Yardımcısı Turan Hançerli katıldı. 

Engelli vatandaşa adliye önünde mahkeme- 27 Kasım 2012 

Küçükçekmece Adliyesi'nde duruşması olan yürüme engelli bir vatandaş, mimari şartlar uygun 

olmadığı için duruşmanın yapılacağı ikinci kata çıkamadı. Mahkeme heyeti engelli vatandaş duruşma 

salonuna çıkamayınca yargılamanın adliyenin girişinde yapılmasına karar verdi ve ilk duruşma burada 

yapıldı. 

Engelliye maaş bağlanmıyor!- 28 Kasım 2012 

Kastamonu’da yüzde 50 zihinsel engelli raporlu bir kişi, 8 ay önce yetkili mercilere maaş bağlanması 

için müracaat etmesine rağmen bekliyor.Kastamonu’nun İnebolu ilçesi Çiçekyazı köyünde ikamet 

eden ve yüzde 50 zihinsel engelli raporu bulunun Ufuk Zollu (29), 8 ay önce yetkili mercilere maaş 

bağlanması için müracaatta bulundu. Anne ve babasını kaybeden Zollu, tek başına hayat mücadelesi 

verirken, aile yakınlarından ise yardım edilmiyor. Zihinsel engelli raporu olduğu için herhangi bir 

işyerinde çalışmayan veya çalıştırılmayan Zollu’nun herhangi bir yerden geliri bulunmuyor. 8 aydır 

maaş bağlanması konusunda cevap bekleyen Zollu, kış şartları nedeniyle zor durumda olduğunu 

belirtti. 

Ataması yapılmayan Engelli Öğretmenler Meclisteydi- 29 Kasım 2012 

Ataması yapılmayan engeeli öğretmenler  , 3 Aralık Dünya Engelliler Günü'nde Milli Eğitim 

Bakanlığı'na yürüyerek, uygulamayı protesto etmeye hazırlanıyorken Meclis’te bir açıklamaya 

yaparak seslerini duyurmaya çalıştı. Konuşma yapan öğretmenlerden  

Kezban :"Görevimi icra edemiyorum o yüzden bu diplomayı görevimi icra edemediğim için yırtıp 

atıyorum " dedi. 

Macide: " Sesimizi duyurana kadar, atanana kadar peşini bırakmayacağız. 3 Aralıkta mithatpaşa 

köprüsü altından milli eğitim bakanlığına yürüyeceğiz " dedi. 
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